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Mlčeti zlato  Slovo redakce  

 

Milí čtenáři, 

požehnaný velikonoční čas vám všem! I když se může zdát, že Velikonoce jsou už 
dávno za námi, velikonoční doba stále trvá. Jak ji prožít? Sestra salesiánka Lída 
Rybecká si pro nás připravila velikonoční duchovní slovo o tom, že i v každoden-
nosti je Pán s námi.  

A co vás čeká dál? V pozvánkách se nechte nalákat například na vesmírné akce, 
jako jsou Cetiletí nebo fantasy Teenagers. Dále také na Big vikariátko, při kterém 
se setká chrudimský, litomyšlský, orlickoústecký a kutnohorsko-poděbradský vika-
riát! Děvčata se mohou přihlásit na duchovní obnovu u sester boromejek 
v Uherském brodě na téma „Nepochybuj a věř“. 

Co se v poslední době dělo, se dozvíte v reportážích. OMlad (odpoledne mladých), 
Večer mladých v Kostelci nad Orlicí, ale také diecézko či Velikonoce na Vesmíru. 
Zážitky jsou krásné, proto si toto čtení nenechte ujít! 

Lásku potkáme, nebo se jí musíme naučit? Je naše tělo opravdu stvořeno k Boží-
mu obrazu? Tyto otázky, převzaté z knížky Učit se milovat, si položíme 
v otaznících života. Chcete-li se něco dozvědět o svatém Janu Pavlu II. a svaté 
Faustyně Kowalské, rozhodně nevynechejte rubriku vzdělávání. Osobnosti těchto 
dvou světců, kteří jsou spojeni s Krakovem, nás jistě budou doprovázet i při Svě-
tovém dni mládeže. 

David Peter Palušák a Stanislav Tomšíček, jakožto noví vikariátní kaplani pro mlá-
dež, z vikariátu Humpolec a Kutná Hora—Poděbrady, se nám představí v rubrice 
portrétů. 

Drazí čtenáři, přeji vám radostné prožití velikonoční doby! 

-jw- 
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Duchovní slovo Zuby, nehty  

 

Možná máte také tu zkušenost, že když něco trvá delší dobu, tak nám to po-
stupně zevšední, prostě si zvykneme a už to nijak zvlášť nevnímáme. Tak to může 
být i s velikonoční dobou. Máme za sebou několik týdnů tohoto období a možná už 
teď nic nového nečekáme. Pán Ježíš vstal z mrtvých, slyšeli jsme to opakovat 
mnohokrát a trochu jsme si na to zvykli. A přece je to období, ze kterého může-
me stále čerpat a ani těch padesát dní nám nestačí, abychom vyčerpali to množ-
ství milostí, které nám Vzkříšený Pán nabízí.  

Přišel mi v tomto smyslu podnětný úryvek z Janova evangelia (Jan 21,1-19), 
tak bych se chtěla podělit o některé postřehy. Čteme tam, že apoštolové se 
po setkání se Vzkříšeným v Jeruzalémě vrátili zpátky do Galile-
je, do svého všedního života, ke své každodenní práci: šli lovit 
ryby, tak jak byli celý život zvyklí. Jako by už dál od něho nic 
nového neočekávali. Ale Pán je tam tak nenechává. Přichází 
právě do této jejich činnosti (která se jim navíc zrovna moc 
nedaří) a zve je k něčemu novému, nečekanému. Ptá se jich: Nemáte něco 
k jídlu? A oni musí přiznat: Nemáme. Musí přiznat, že se jim nedaří, že vlastně nic 
nemají, že naše námahy jsou zbytečné, pokud v nich není on. A Pán do toho vstu-
puje svým slovem a celá situace se nečekaně mění. Když v poslušnosti jeho slovu 
znovu házejí sítě do vody, z nedostatku se stává nadbytek, z neúspěchu a zklamá-
ní hojnost a radost. V té chvíli ho také poznávají. 

Za povšimnutí také stojí, že po tomto zázračném rybolovu je Pán v prvé řadě 
zve k snídani, ke společnému jídlu. Nechce, aby hned něco dělali, ale aby byli 
společně s ním. Ví, že bez blízkého vztahu k němu, bez zkušenosti společenství, 
bez společného jídla – eucharistie, není možné plnit poslání, které nám svěřil. 
Důležité je také to, že se neptá na schopnosti, zkušenosti, plány, metody, 
ale na lásku. Jediné, co od nás potřebuje, je odpověď na otázku: Miluješ mě? Po-
kud ano, to ostatní už nějak půjde.  

Přeji nám všem, abychom v našich každodenních obyčejných činnostech 
dokázali rozpoznat Pána, který přichází, a možná právě ve chvílích, kdy máme 
pocit, že se nic nedaří. Abychom slyšeli jeho slovo a dokázali své plány uzpůsobit 
podle něho. Abychom neměli pocit, že je to ztracený čas, posedět s Pánem 
a s druhými při společném jídle (jak při tom materiálním, tak při eucharistii), 
a nakonec, abychom dovolili, aby v našem srdci zaznívala často jeho otázka: Milu-
ješ mě?  Radostný zbytek velikonoční doby plný Božích překvapení! 

sr. Ludmila Rybecká FMA 
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Chceš být v Krakově IN a reprezentovat? Tak neváhej a pořiď si české národní 
tričko na SDM v Krakově! Zakoupit ho můžeš na Diecézním centru pro mládež. 
Pokud se ti nehodí přijít si ho koupit na DCM, určitě zavolej nebo napiš a domluví-
me se. Trička můžete zakoupit tak na e-shopu INu: shop.in.cz. Cena jednoho trič-
ka je 250 Kč. K dostání jsou v různých barvách a samozřejmě i velikostech, na 
DCM nalezneš větší výběr. 

Máte třetí možnost soutěžit se signály.cz a to  v době 17.4.—31.5. 
2016. Natočte video o stopáži do 3 minut na témata: Co mi dala účast 
na Světovém dnu mládeže nebo proč jedu na Světový den mládeže? 
Hlasovat o nejlepší videa budou i uživatelé signálů a porota. Hodnotit 
se bude originalita, nápad, myšlenka i zpracování. Vyhodnocení soutě-
že proběhne na začátku června 2016. Hlavní dvě ceny jsou polovina ceny SDM Kra-
kov. Více na: signaly.cz/soutez. 

Zastav se na cestě životem a přijeď na vesmírný víkend pro ty, kdo už se nepočí-
tají k teenagerům (od 20 let). Těšíme se na vás od 29. dubna do 1. května 2016! 
Na programu nebude chybět: zábava, odpočinek, společná modlitba, práce, nová 
přátelství se svými vrstevníky. Hlaste se předem na: dczm.vesmir@atlas.cz. Navr-
hovaný příspěvek je 200 Kč/den. Další informace na facebooku DCŽM Vesmír. 

Velikonoční duchovní obnova pro dívky od 16 do 30 let se bude konat od 29.4. 
do 1.5. 2016 v klášteře dominikánů v Uherském brodě, Mariánské náměstí 61. 
Téma zní: „Nepochybuj a věř“ (Jan 20, 27). 

Přijíždět můžete 29.4. mezi 14 – 16 hod. Program začíná v 17:00. hod. Konec bu-
de 1.5. po obědě. Cena je dobrovolná. S sebou: Bibli, růženec, breviář, spacák, 
přezůvky, hodinky (pokud možno).  

Kontakt: S.M.Vincenta Kořínková, boromejka, mobil: 723 477 525. Duchovní obno-
vu povede P. Jiří Kupka se sestrami boromejkami. Přihlášení na: vincen-
ta@boromejky.cz. Více informací: www.boromejky.cz (nabídky/akce pro dívky) + 
www.hledampovolani.cz.  

Nevíš která bije? Informace, aktuality 

Cetiletí 

Oblékni se do Krakova 

Duchovní obnova pro dívky 

Soutěž se signály.cz 
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Další z cyklu setkání pro mladé ženy ve věku 20 až 35 let, které se rozhodují 
o své životní cestě. Setkání bude zaměřeno na prohloubení osobní zkušenosti 
modlitby a hledání Božího působení ve vlastním životě. Budeme se věnovat téma-
tům jako pravidla procesu rozlišování, svoboda, problémy s rozhodováním atd. 

Setkání se bude konat od 28.4. do 1.5. 2016 v klášteře na Hoře Matky Boží 
v Králíkách. Doprovází sestry karmelitky z Karmelu Edith Steinové. Přihlásit se 
a dozvědět se více informací můžete na: karmelitky@gmail.com, 
www.cestanahoru.org. 

Je ti víc jak 12 let a chtěl by ses podívat na Vesmír? 20. – 22.5. 2016 je příleži-
tost -  jet na Teenagers! Akce bude tentokrát zaměřena jako fantasy. Těšit se 
můžeš na čas plný her, zábavy, přátel a duchovna. S sebou si vezmi spacák, pan-
tofle,  měkčenou zbraň a kostým na elfa či trpaslíka (není podmínkou účasti). Do-
poručený příspěvek je 200 Kč/den. Hlásit se můžeš na: dczm.vesmir@atlas.cz.  

Setkání mládeže z vikariátu Chrudimského, Litomyšlského, Orlickoústeckého 
a Kutnohorsko-poděbradského se uskuteční 27. – 28.5. 2016 v Kutné Hoře. Za-
čátek je mší svatou v kostele sv. Jakuba v 18:00. hod. Na tomto setkání zakusíte 
společenství, seznámíte se s ostatními mladými z vašeho nebo jiného vikariátu 
a také poznáte neznámá místa tohoto historického města. Můžete se těšit na zají-
mavého hosta. 

Ubytování a stravování zajištěno. S sebou si vezměte: spacák, 
karimatku, věci na přespání, buchtu do společného a doporučený 
příspěvek 100 Kč. Přihlásit se můžete do 22.5. 2016. Více infor-
mací na fb stránce události. 

Kontakty: vikariát Chrudim: vikariat.chrudim@gmail.com, vikariát Litomyšl: dor-
kadvorakova@seznam.cz, vikariát Ústí nad Orlicí: vasatkovamarie@seznam.cz, 
vikariát Kutná Hora-Poděbrady: cinerova.ludmila.t@gmail.com. 

27. – 29.5. 2016 se na DCŽM Vesmír uskuteční akce s názvem Víkend umění na 
Vesmíru (příroda umí umění). Můžete se těšit na hry, krásnou přírodu, mše sv., 
zábavu i ztišení. S sebou spacák a přezuvky. Doporučený příspěvek je 200 Kč/den. 

Hlaste se na: dczm.vesmir@atlas.cz. Více informací na facebooku. 

Překážky v rozlišování III. 

Umění na Vesmíru 

Big vikariátko 

Teenagers 
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10. – 17.7. 2016 se ve Veli Lošijn v Chorvatsku uskuteční mezinárodní setká-
ní dětí od 10 do 16 let z České republiky, Polska, Slovenska, Maďarska a Ně-
mecka. Čekat můžete týden plný her, zábavy, koupání v moři, poznávání no-
vých kamarádů, cizích kultur a víry. Cena je 6 490 Kč. V ceně je zahrnuta do-
prava, plná penze a ubytování blízko moře. Uzávěrka přihlášek je 29.5. Kontakt 
a přihlášky: Jindřich Javorský, 773 004 433, jindra@eracz.cz, www.eracz.cz. 

Diecézní setkání mládeže 

Sobota 19. března byla výjimečným dnem. Ptáte se proč? V tento den se 
uskutečnilo Diecézní setkání mládeže v královéhradecké Filharmonii. 

Ráno, když jsme se blížili k Filharmonii, potkávali jsme usměvavé pořada-
tele v oranžových vestách a v dálce jsme slyšeli znít amplion s příjemným hla-
sem, který nás vítal. Cestou jsme také potkávali různé skupinky z celé diecéze. 
Při vstupu do budovy jsme dostali jmenovky a vstoupili do sálu. 

Začal program. Nejdříve jsme viděli scénku spojenou s tématem roku milo-
srdenství. Poté zaznělo slovo na den: „Amen, pravím vám, cokoliv jste učinili 
jednomu z těchto mých nepatrných bratří, mně jste učinili.“ (Mt 25, 40), který 
nám říká, že ať konáme jakémukoliv člověku milosrdenství, děláme to pro Bo-
ha. Následovala katecheze s P. Josefem Suchárem, který nám povídal o konání 
milosrdenství v běžném životě, o lásce a o svých zkušenostech a zážitcích kněze 
v neratovské farnosti. Dalším programem byla diskuze u kulatého stolu, při kte-
ré jsme si vyslechli svědectví zajímavých lidí, kteří se snaží konat milosrdenství. 
Celý program ve Filharmonii doprovázela skvělá kapela Veka svými písničkami. 

Po skončení programu jsme měli přestávku a následovaly tematické skupin-
ky. Na výběr jsme měli z mnoha skupinek: např. Život ve tmě; Chudé nikdy ne-

nechávejte samotné; Sousedské „posezení“ a mnoho dalších. Ve 
skupince Sousedské „posezení“, kterou jsem si vybrala, jsme se 
setkali s mladými ze świdnické diecéze, kteří přijeli z Polska 
pozvat nás na celosvětové setkání mládeže v Krakově. Společně 
s nimi jsme se modlili, zazpívali si mnoho písniček, naučili jsme je 

naši „ukazovačku“ a zatančili si tanec, který prý budeme tančit i ve świdnické 
diecézi, až za nimi v létě přijedeme. Společenství bylo velmi veselé. Naučili 
jsme se i pár polských slovíček. Upozorňovali nás třeba na to, že v polštině  

Co nás nezabije, to nás utuží Reportáže 

Teen Era Meeting 
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slovíčko „droga“ neznamená to, co my si pod tím představíme, ale znamená to 
„cesta“.  Rozloučili se s námi modlitbou a sladkou drobnůstkou. Když skupinky 
skončily, následovala křížová cesta okolo historického centra Hradce Králové 
zaměřená na skutky milosrdenství a mše svatá s biskupem Janem Vokálem. 

Daniela Švecová 

Velikonoce na Vesmíru 2016 

 Letošní Velikonoce na Vesmíru byly v mnoha ohledech velmi originální. Tak 
například už jen to, že nás letos bylo podstatně méně nežli v minulých letech 

a tím pádem byla atmosféra poněkud rodinná a domácí. A navíc 
jsme letos měli velmi zajímavou návštěvu a to pana kardinála Milo-
slava Vlka, který s námi trávil tyto největší křesťanské svátky od 
Zeleného čtvrtka až do rána Božího hodu. 

Ve středu přijelo pár prvních návštěvníků, večer pak byla příjemná večeře, 
diskuze a i hezká hra k seznámení – „zvířata“. 

 Ve čtvrtek přijel s dalšími návštěvníky i kardinál Miloslav. Bylo velmi hez-
ké, že nás všechny bere jako bratry a sestry a i my jsme ho tak mohli brát. Já 
osobně jsem byl v hudební skupince, takže jsme nacvičovali na večerní mši, při 
které „odletí zvony do Říma“, až do sobotní vigilie se vůbec nehrálo, ale pouze 
zpívalo acapela. Následovaly skupinky, které se staraly o liturgii a o jídlo; vše se 
všem dařilo. Každý den tridua byl úvod do liturgie, kde něco velmi hezkého řekl 
i kardinál. Večer jsme slavili mši svatou a připomínali si i pesachovou večeři, 
poté začalo bdění v Getsemanské zahradě. 

 Na Velký pátek připadal den půstu, ale nikomu nám to nevadilo. Konala se 
modlitba bolestného růžence a křížová cesta, kterou si připravili účastníci roz-
dělení do 14 skupinek. Téma bylo „o rukou“ a bylo velmi úžasné, jaké k tomu 
byly nakresleny obrázky. Pak byly obřady, potom večeře, a večer se promítal 
film o významu a síle Kristova kříže – byl fakt silný (jmenuje se „Do You Belie-
ve“). Následovalo bdění u Kristova hrobu. 

 Na Bílou sobotu se vše pilně připravilo – na vigilii (hudba a 
liturgie), na druhou slavnostní večeři, a i na noční program volné 
zábavy, vždyť ON VSTAL!! V neděli Božího hodu většina lidí odjela. 
Zbytek se pak připravil na lidové zvyky, dívky zdobily vajíčka a kluci pletli po-
mlázky. Navíc každý si na ty druhé něco vymyslel. A to potom (ve velmi rodin-
ném počtu) v pondělí uskutečnili. 

Jirka Král 
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Večer mladých v Kostelci nad Orlicí 

       Jako vždy jsme se sešli v pátek. Byla zima, tudíž jsme se po začáteční 
mši svaté klepali jako osiky. To nám ovšem nezabránilo v tom, abychom šli hrát 

hru ven. Princip byl asi následující: dvě družstva se rozestavěla do 
řady za sebe s velkým odstupem. Za úkol potom bylo přenést začá-
teční slovo, což byly různé vlastnosti, až na konec. Jednoduché? Prá-
vě naopak! Všichni členové družstva byli totiž hendikepovaní. Někdo 
směl pouze kreslit, jiný mluvit, další předvádět. Byla  opravdu zába-

va pozorovat, jak někdo usilovně předvádí slovo: chladnost.  

        A pak už přišel čas na jídlo! Ještě že u nás máme šikovné kluky, kterým 
zdobení chlebíčků a pečení buchet nedělá problém. Vzhledem k tomu, že nás ce-
lou dobu provázelo téma ,,Kdo jsme?“, jsme se v další aktivitě zamýšleli nad tím, 
jací jsme byli, jací jsme a kam směřujeme. Usilovně doufáme, že naše kroky po-
vedou za Ježíšem a že i tohle setkání nám v tom pomohlo.  

Terka Dýčková 

OMlad 

Naši úžasní zástupci vikariátu přišli s myšlenkou uspořádat odpoledne mla-
dých. V naší hantýrce jsme to nazvali OMlad. Dne 5. 3. v sobotu jsme se sešli 
na letohradském náměstí a v kostele společně prožili mši svatou. Poté jsme se 
odebrali do nedalekého Centra pod střechou, kde na nás čekala svačina a čaj. 

Po pokrmu fyzickém následovala hra, při níž se dopodrobna studovala kniha 
Píseň písní. Po úžasné hře jsme na zdi zhlédli prezentaci o připravovaném krakov-
ském setkání a také film o vděčnosti. Nechyběla ani diskuze o manželství – o ra-
dosti, úskalích, kráse a zodpovědnosti, no prostě všechno jsme museli probrat 
mezi sebou i s naším vikariátním kaplanem pro mládež. Tímto mu velice děkuje-
me a díky patří i pořadatelkám a hlavně našemu Bohu, který nás má rád ☺. 

Víťa Moravec  

Připrav se do Polska a nauč se základní slovíčka s námi: 

Ano.....tak 

Ne..... Nie [ně] 

Dobrý den.....Dzień dobry [děň dobry] 

Ahoj!.....Cześć! [češť] 

Na shledanou.....Do widzenia [do vi-

dzeňa]  

Prosím.....Proszę [proše]  

Děkuji.....Dziękuję [děkuje] 
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Další odpovědi na otazníky života týkající se lásky a vztahů bereme z knížky Učit 
se milovat, kterou sestavil Papežský institut Jana Pavla II. pro studium  manžel-
ství a rodiny. 

Lásku potkáme, nebo se jí musíme naučit? 

Když najdeme lásku, máme pocit, že jsme už dosáhli úplného štěstí. Všechno 
se nám zdá krásné a dokonalé, avšak hrozí nám riziko jako onomu cestovateli, 
že zůstaneme stát na místě a budeme obdivovat nový obzor, který se před námi 
otevřel. 

Jenže jak už jsme řekli, když chceme žít lásku opravdově, nestačí o ní jen 
meditovat. Stejně tak když chceme hrát na nějaký hudební nástroj, nestačí, že 
budeme mít rádi hudbu. Potřebujeme mnoho času, studia a hlavně cvičení, aby se 
z nás mohli stát skuteční hudebníci. 

Tak jako hudba je i láska uměním, kterému se nenaučíme ani se v něm ne-
zdokonalíme sami, ale jen spolu s milovanou osobou a s pomocí učitele. Jemu se 
musíme otevřít a dovolit jeho slovům rezonovat v nás a uvést nás do 
umění milovat. 

Kdo je tím přítelem, odborníkem na umění milovat, který nám 
nabízí své přátelství a moudrost? Jeden křesťanský spisovatel odpoví-
dá takto: „Mnozí se snažili pochopit lásku, ale nikomu se nepodařilo ji dosáhnout 
tak jako Kristovým učedníkům, protože jejich učitelem byla sama Láska.“ Kristus 
je učitel, od něhož se musíme učit milovat – on nás miloval jako první a bude nás 
milovat až do konce, aniž by za to něco chtěl. Kristova škola nás naučí nejen mít 
zálibu v hudbě, ale i umění hrát a skládat nové melodie. 

Je naše tělo opravdu stvořeno k Božímu obrazu? 

Na našem těle jsou viditelné stopy toho, který nás utvářel, Stvořitele, který 
konal skrze lásku našich rodičů. Proto naše tělo na prvním místě „říká“, že jsme 
byli stvořeni, že jsme „synové a dcery“. 

 Tělo nám také sděluje mnohé o lidech, kteří nás obklopují, a dovoluje nám 
vést s nimi dialog. Natažená ruka je znamením pomoci, úsměv je znamením sou-
hlasu, objetí je gestem přijetí. V setkání muže a ženy nám tělo umožňuje projevit 
lásku maximálním způsobem, a to až tak, že se stáváme jedním tělem. Tělo, ve  

Bít či nebít Otazníky života 
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kterém prožíváme svou intimitu, nás otevírá intimitě druhých a dovoluje nám sdí-
let s nimi jeden svět. 

Proto nás tělo zve k objevení toho druhého a jeho přijetí v nás. V setkání 
muže a ženy tělo hovoří skrze sexualitu, jazykem manželské lásky. Ten je 
i v tomto případě těžké se naučit – komunikovat jím je umění. Pouze ten, kdo ho 
plynule ovládá, kdo se vyhne pravopisným chybám a použije správná slova, doká-
že v plnosti lásky využít všechny jeho možnosti. 

Nyní už chápeme, proč je tělo pro člověka tak důležité – protože je schopné 
vyjádřit lásku. Připomíná nám, že z lásky pocházíme a k lásce směřujeme. Připo-
míná nám, že náš život přináší ovoce v lásce. 

V prvním Janově listě (1 Jan 4,8) čteme, že Bůh je láska, není to nějaká 
vzdálená, osamocená a do sebe uzavřená bytost. Je naopak úplnou a věčnou lás-

kou mezi Otcem a Synem, kteří jsou sjednoceni v Duchu Svatém. Bůh 
nežije v monologu, ale v neustálém dialogu lásky a života. A toto ta-
jemství svého vnitřního života chtěl sdělit i nám skrze tělo – do těla 
je možné vepsat Boží obraz, protože Bůh je láska. Když přijímáme 
své tělo s vděčností, vítáme ho jako dar, když jím vyjadřujeme ostat-

ním lásku, akceptaci a pomoc, pak do něho Bůh otiskuje svoji pečeť, stává se skr-
ze něj viditelným a projevuje se ve světě. Tehdy jsme mu podobní. 

Převzato z publikace Učit se milovat.  
(30 otázek, jak nepokazit to nejdůležitější dobrodružství v životě.) 

V roce, kdy prožíváme svatý rok milosrdenství a bude se konat Světový den mlá-
deže v Krakově, vás chceme seznámit se dvěma velkými osobnostmi, se sv. Janem 
Pavlem II. a sv. Faustynou Kowalskou. Obě tyto osoby jsou spojeny s městem Kra-
kov a jsou patrony Světového dne mládeže.  

Sv. Jan Pavel II. 

Jan Pavel II. byl člověkem hluboké víry a zároveň nevšední lidskosti. Byl to 
muž, z něhož vyzařovala Boží přítomnost. Byl zcela originální a nekomplikovaný, 
ale zároveň byl umělcem, který dokázal vnímat srdcem. Zajímal ho každý člověk. 
Při setkání s lidmi ho provázel skutečný „zájem o to, co se odehrává v lidských 
srdcích“. Velikost Jana Pavla II. byla utvářena vírou prožívanou v každodenní 
modlitbě a neustálým úsilím kráčet cestou přikázání a evangelia.   

Padni, kam padni 
 

Vzdělávání 
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Po celý život se setkával s mladými lidmi, se kterými diskutoval a snažil se 
jim ukazovat, jak velice je má Ježíš rád. Viděl v nich schopnost dobra. Papež vy-
zýval mladé lidi k vysokým ideálům, k následování Krista a ke skutečně důstojné 
lidské lásce. Nevšední láska papeže k mládeži se stala velkým 
přínosem pro celou církev. Od roku 1986 se začaly konat Světové 
dny mládeže, které díky jeho schopnostem vcítit se do světa 
mladých a odvaze využívat i nezvyklé prostředky komunikace 
(např. moderní hudba, tanec, pantomima) v církvi zdomácněly a staly se nástro-
jem obnovy víry pro mnoho mladých lidí.  

Jan Pavel II. mladým lidem otevřel církev a zdůraznil, že jsou její součástí. 
Napsal: „Církev má mnoho co říci mladým lidem a mladí lidé mají mnoho co říci 
církvi.“  

Svatý papež má i vztah k naší diecézi a poutá ho k ní i několik věcí. 
V katedrále Svatého ducha v Hradci Králové je uložen relikviář s ostatky Jana Pav-
la II., kapkou krve a pramen vlasů. Své místo má vedle sv. Klimenta, který je pa-
tronem naší královéhradecké diecéze. V květnu 1989 vysvětil na kněze dnešního 
biskupa Jana Vokála. Karel Otčenášek byl velkým přítelem Jana Pavla II. V roce 
1997 papež navštívil město Hradec Králové. Jan Pavel II. byl blahoslaven 1. květ-
na 2011, svatořečen byl 27. dubna 2014.  

Tipy na čtení: Teologie Těla; Jan Pavel v dialogu s mladými; Kristu Vás milu-
je – Jan Pavel II. mládeži; Apoštolský list Svatého otce Jan Pavel II. mladým lidem 
celého světa, Před zlatníkovým krámkem. 

Sv. Faustyna Kowalská 

Svatá Marie Faustyna Kowalská se narodila roku 1905 jako třetí z deseti dětí 
v Glogowci v Polsku. V roce 1925 byla přijata do kláštera Kongregace sester Matky 
Božího Milosrdenství ve Varšavě. Faustyna byla přirozená, veselá a plnila povin-
nosti kuchařky, zahradnice a vrátné v řeholních domech. Během této doby ji sám 

Ježíš vyzval, aby si psala deník. Její zápisky odhalují hloubku a bo-
hatství jejího duchovního života a spojení s Bohem. Dostala velké mi-
losti a mnoho duchovních darů: dary kontemplací, zjevení, vizí, pro-
roctví, skrytých stigmat a další. S Ježíšem prožila mnoho dobrodruž-
ství.  

Z její zkušenosti vznikla úcta k Božímu milosrdenství, známý obraz a modlit-
ba nazývaná Korunkou k Božímu milosrdenství.  Jan Pavel II. jako krakovský arci-
biskup zahájil proces blahořečení sestry Faustyny, v roce 1993 byla blahořečena 
a v roce 2000 svatořečena Janem Pavlem II. Jako papežem. Sv. Faustyna byla  
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uznána za duchovní spoluzakladatelku, protože jejím prostřednictvím dal Bůh 
komunitě sester i církvi charisma hlásat světu tajemství Božího milosrdenství 
skutkem, slovem i modlitbou. 

V České republice je komunita Sester Matky Božího milosrden-
ství ve Dvoře Králové nad Labem a v Praze na Vyšehradě. Jejich hlav-
ním úkolem je vyprošovat Boží milosrdenství především hříšníkům 
a těm, kteří mají zatvrzelé srdce. Ukazovat a předávat lidem svědectví o milosrd-
né Boží lásce a s ní také spolupracovat v prokazování konkrétních skutků milosr-
denství. V kostele sv. Mikuláše v Jaroměři 3. dubna 2016 byl posvěcen obraz 
a uložena relikvie apoštolky Božího milosrdenství svaté sestry Faustyny.  

Každý mladý účastník Světového dne mládeže při poutní katechezi navštíví 
Sanktuárium Božího milosrdenství v Krakově, který je spojen s životem a dílem 
sv. sestry Faustyny. Jsou tu i uloženy ostatky sestry jako relikvie na bočním oltáři 
pod obrazem milosrdného Ježíše. Je to místo kde žila a byla pohřbena sv. Fausty-
na. V roce 1997 se zde modlil i Jan Pavel II.  

Několik myšlenek sv. Faustyny z jejího Deníčku: 

Bůh si vyvolil prostou, nevzdělanou, ale statečnou a bezmezně jemu důvěřu-
jící řeholnici, aby jí svěřil velké poslání: Nést světu poselství Milosrdenství. Řekl: 

„Posílám celému lidstvu tebe se svým milosrdenstvím. Nechci zraněné 
lidstvo trestat, nýbrž toužím je vyléčit přivinutím je na své milosrdné 
Srdce“ (Deníček 1588). „Jsi sekretářkou mého milosrdenství; vyvolil 
jsem tě pro tento úřad v tomto i v budoucím životě“ (Deníček 1605), 
„(…) aby duším dávala poznat mé veliké milosrdenství, které k nim 

mám, a vybízela je k důvěře v propast mého milosrdenství“ (Deníček 1567). 

Ježíš řekl sv. Faustyně: „Má dcero (…), požaduji od tebe skutky milosrdenství 
pramenící z lásky ke mně. Milosrdenství se má bližním prokazovat vždy a všude, 
nemůžeš se tomu vyhnout, vymluvit se, ani ospravedlnit. Předkládám ti tři způso-
by, jak prokazovat bližním milosrdenství: první skutkem, druhý slovem, třetí mod-
litbou. V těchto třech stupních je obsažena plnost milosrdenství a je nezvratným 
důkazem lásky ke mně.“ (Deníček 742)  

 Z modlitby sv. Faustyny: „Pomoz mi, Pane, aby byly milosrdné mé nohy, 
abych vždy spěchala bližním na pomoc a ovládala svou ochablost a únavu. Mým 
skutečným odpočinkem je sloužit bližním.“ (Deníček 163) 

(Zdroj: Jan Pavel II. v dialogu s mladými; www.bihk.cz; www.kmbm.cz; 
www.ceskatelevize.cz) 

-zd- 



 13 

 

Milí čtenáři, představujeme vám kaplany pro mládež z vikariátu Humpolec a Kut-
ná Hora—Poděbrady. 

David Peter Palušák 

VIKARIÁT: Humpolec 

KAPLANEM PRO MLÁDEŽ: 1.1. 2016 

ŠKOLY: Cirkevné gymnázium sv. Františka Assiského, Levoča; Rímskokatolícka cy-
rilometodska bohoslovecká fakulta UK, Bratislava; Katolícka 
Univerzita v Ružomberku a nyní začínám Psychoterapeutický 
kurz DALET v Olomouci 

MÍSTO NAROZENÍ: Poprad (pod Tatrami, Slovensko) 

KNĚŽSTVÍ: 9.6. 2007 

MÍSTA PŮSOBENÍ: Poprad, Žilina, Galanta Komárno, Želiv 

JAKÝ JE VÁŠ VIKARIÁT? JAKÉ AKCE POŘÁDÁTE? 

Humpolecký ☺. Je docela různorodý, ale plný velmi nádherných a ochotných lidí. 
A od toho se dá vždy dobře odrazit. Každé město nebo vesnice dělá různé akce 
pro děti, těch je nyní v našem vikariátu skutečně požehnaně. Proto jsme již loni 
v Želivě u každé nedělní mše sv. zavedli samostatné katecheze pro děti, které 
připravují velmi šikovní katecheti a rodiče. A chodí jich tam více než 30. Spolu 
s moc ochotnými rodiči (díky za ně!) také organizujeme několikrát do roka tábory 
pro děti, např. poslední velikonoční se setkal s obrovským úspěchem. Takové tá-
bory dělá i Světlá, Ledeč i Humpolec. Kromě toho znovu rozjíždíme zatím nepra-
videlně pravidelné Veliké spolčo, vikariátní setkání i s přespáváním, které chceme 
velmi „zakčniť“, vigilii s Duchem svatým, apod. Každou sobotu máme také 
k dispozici tělocvičnu. Dali jsme dohromady takovou "radu" vikariátu ze zástupců 
mladých, kde se snažíme společně přemýšlet, plánovat, tvořit i modlit, abychom 
stále byli Jeho nástroji. 

ZMĚNIL BYSTE NĚCO VE VIKARIÁTU? 

ANO! Sebe. Věřím, že vždycky tam začíná každá změna. Chci začít chodit i do škol 
a na místa, kde žijí mladí, abych je uměl pozvat. A to i naše "rada" má takovou 
dohodu, abychom vytvořili kulturu zvaní, oslovování nových lidí. Abychom byli 
otevření... a zapálení. 

Bez práce nejsou koláče Portréty osobností 
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JAK SPOLUPRACUJETE SE ZÁSTUPKYNÍ ZA MLÁDEŽ? 

S Dominikou? Výborně! Má přehled a velmi milý úsměv, kterým vše nadlehčuje ☺ 
a je velmi pokorná. Je velmi zodpovědná a dá se na ni spolehnout. Takže co se 
dohodneme, platí, připraví a je! Díky Bohu za ni!  

CO DĚLÁTE VE SVÉM VOLNÉM ČASE? JAKÉ MÁTE ZÁLIBY? 

Teda. To slovo v češtině ještě moc neznám ☺. Různé. Grafika, plakáty nebo stří-
hám videa. Resetuju u kytary nebo flétny. Velmi miluji adrenalin. Rafty, střílím 
z luku, lezu po skalách a velmi rád lezu do nezpřístupněných jeskyní. A to vše 
s přáteli, protože bez nich to není to pravé. 

JAKÁ JE VAŠE OBLÍBENÁ KNÍŽKA NEBO FILM? 

Moje oblíbená kniha? Vkladní ☺? Ale ne, všechny od Coveyho (samozřejmě hned 
po Bibli - to se asi čeká od křesťana kněze) a od Johna Powella SJ. Většinou psy-
chologie, ta mě velmi baví. A film? Ten asi nemám… Mnohé myšlenky z filmů mě 
z dokážou silně nadchnout. Ale asi nejvíce inspirovat mě v každé situaci dokáže 
zejména jeden dialog z filmu Pán Prstenů. Ale to už více na mé stránce 
www.5o4u.com.  

Stanislav Tomšíček 

VIKARIÁT: Kutná Hora—Poděbrady 

KAPLANEM PRO MLÁDEŽ: Od 1.1. 2016 

PŮVOD: Pocházím z Desné u Litomyšle. Je to malá ves-
nička, která má asi 330 obyvatel. Obec patří spolu s ně-
kolika dalšími do farnosti Mladočov.  

ŠKOLY: Do školy jsem dojížděl do Dolního Újezda, a to 
od první až do osmé třídy. Poté jsem se vyučil tesařem v 
Pardubicích, tam jsem také absolvoval nástavbové studium s maturitou. Po civilní 
službě na faře v Litomyšli jsem pracoval dva roky v tesařské firmě.  

KNĚŽSTVÍ: V roce 2000 jsem nastoupil do Teologického konviktu v Litoměřicích 
a následně jsem studoval pět let v Arcibiskupském semináři v Praze. Jáhenské 
svěcení jsem přijal 24. června 2006 v Hradci Králové, na kněze jsem byl vysvěcen 
též v Hradci Králové, a to 16. září 2006. 

MÍSTA PŮSOBENÍ: Po vysvěcení na kněze jsem nastoupil jako farní vikář do Nového 
Města nad Metují. Zde jsem kromě jiného navštěvoval společenství mladých, při-
pravoval jsem mladé na svátost biřmování.  
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Po dvou letech působení jsem se stal administrátorem v Sádku a Korouhvi u Po-
ličky. Zde to již bylo jiné. Přišel jsem tam v době, kdy byla fara rozbouraná, 
proto jsem rok bydlel ve filiální farnosti v Korouhvi na faře, která byla převede-

na na obec a přestavěna na byty. Zde byla farní místnost a kance-
lář. Asi po roce již byla fara v Sádku opravena a zde jsem prožil dal-
ší tři roky. V sádecké farnosti jsme se snažili založit společenství 
mladých a společenství rodin a tím prožívat víru také při dalších 

akcích jako je farní ples, křížové cesty v přírodě, programech pro rodiny s dět-
mi, pečení perníků, drakiády atd. Po této pěkné zkušenosti jsem přišel v roce 
2012 do kutnohorsko-poděbradského vikariátu do farnosti Zbraslavice.  

CO V DOHLEDNÉ DOBĚ VE VIKARIÁTU PLÁNUJETE? 

Připravujeme Vikariátní setkání mladých na 27.5.2016, na které Vás všechny 
mladé zvu. Rád bych podpořil společenství mladých v Poděbradech, aby i tam 
mohli prožívat radost ze sdílené víry. V červenci pojedeme do Krakova na Svě-
tové setkání mladých. 

CO VÁM UDĚLÁ RADOST? 

Kdyby se podařilo oživit vikariát, aby mladí sami toužili po častém setkání 
s Ježíšem ve svátostech i ve společenství vrstevníků.  

JAKÉ JSOU VAŠE KONÍČKY? 

Putování do míst, kde žil otec Pio, procházky přírodou, kolo, knížky a vaření. 

MÁTE NĚJAKÝ DUCHOVNÍ VZOR? 

Svatý otec Pio z Pietrelčíny – vlastním jménem Francesco Forgione. Otec Pio byl 
kapucín a jako mladý kněz byl poslán do kláštera v San Giovanni Roton-
du na Gargáno (Itálie). Otec Pio se mnoho modlil a tak zůstával 
v důvěrném a trvalém spojení s Bohem. Sám o sobě říkal, že je „ubohým 
bratrem, který se modlí“. Láska otce Pia se projevovala nejen duchov-
ně, ale i konkrétními činy. Z jeho srdce hořícího láskou k bližnímu se 
zrodil Dům úlevy v utrpení, prvotřídní nemocnice, kde vztah s nemocným byl 
zaměřen na vřelou starostlivost a srdečné přijetí.  

Otec Pio věnoval zpovídání mnoho hodin denně. Staral se o dobré, zlé, blízké 
i vzdálené, zdravé i nemocné. Býval po boku umírajících a u lůžek bezpočtu 
nemocných. Založil modlitební skupiny a snažil se najít spolupracovníky, kteří 
by mu pomáhali vyprošovat hříšníkům dar obrácení. 16.6.2002 otce Pia svatoře-
čil v Římě papež Jan Pavel II. 



 

   

 

 

 

„Co jste slavili v neděli? 

„Myši svatou.“ 

(z knihy Slovo mají děti) 
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